
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA  DEL PLE DE 8 DE NOVEMBRE DE 2023

Identificació de la sessió:

 Caràcter: ordinari
 Data: 8 de novembre de 2023
 Inici: 11:06
 Finalització: 14:25
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (17)
Batle – President    
Miguel Nadal Vaquer

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sebastián Luís Aguiló Roig
2n Tinenta de Batle: Carlos Darder Rosell
3r Tinent de Batle: Maria del Mar Castañer Lozano
4t Tinent de Batle:  Juan Antonio Lorente Torres
5e Tinent de Batle: José Porcel Fiol

Regidors: 
Andrea Pomar Capó
Antònia Frau Crespí
Gabriel Barceló Munar
Llum Castañer Morenilla
Esther Alfonso Peláez
Laura Celià Gelabert
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Aurora Torrens Horrach
Jaume Mateu Lladó 
Sandra Montaner Mas

Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 7

2G
X2

R
JL

9A
7T

YM
4X

R
5X

D
A5

3D
M

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

 d
e 

23
 



Ordre del dia: 

1.- Actes de les sessions anteriors.
2.- Exp. 7853/23.- Modificació de crèdits per transferència.
3.- Exp. 7842/23.- Aprovació extrajudicial de factures de l’exercici 2023.
4.- Exp. 7879/23.- Aprovació de les modificacions de l’ordenança reguladora de
l’impost sobre béns immobles.
5.- Exp. 7892/23.- Aprovació de la modificació de l’Ordenança Fiscal reguladora de
l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.
6.- Exp. 7780/23.- Sol·licitud de compatibilitat de funcionari.
7.- Exp. 7833/23.- Sol·licitud de compatibilitat de funcionària.
8.- Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller,  en relació al futur del Teatre 
Defensora Sollerense.
9.- Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller, per la fi del conflicte entre Israel i 
Palestina.
10.- Moció de MES per Sóller en suport de la comunitat educativa.
11.- Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE, en defensa de la convivència i la no 
segregació dels infants a les escoles.
12.- Proposta de declaració institucional amb motiu del 25 de novembre, per a l’erradicació 
de les violències masclistes.
13.-  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE,  en  favor  de  la  pròrroga  de  la 
gratuïtat del transport públic per a l’any 2024.
14.- Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE, per restablir l’autonomia municipal 
i en aplicació del decret 6/2023, de mesures urgents en matèria d’habitatge
15.- Comunicacions oficials.
16.- Precs i preguntes.

Primer.- Actes de les sessions anteriors.

El Batle president dóna la benvinguda a tots els presents.

A  continuació  es  dóna  compte  dels  esborranys  d’actes  pendents 
d’aprovació:  ple  extraordinari  organitzatiu  de  19  de  juliol  de  2023, 
ordinari de 13 de setembre de 2023 i extraordinari de 19 de setembre 
de 2023. 

S’aproven per unanimitat.

Punt no inclòs dins l’ordre del dia. Decret llei 6/2023, de 2 d'octubre, de 
mesures urgents en matèria d'habitatge. 

A continuació el Batle President posa de manifest que hi ha una proposta d’acord que es vol 
incloure a l’ordre del dia i dóna la paraula a la Secretària municipal qui explica que només 
en les sessions ordinàries es poden aprovar assumptes no inclosos dins l’ordre del dia i que 
el proponent haurà de justificar la urgència de la proposta i que haurà de declar-se aquesta 
per la majoria absoluta del nombre legal de membres de la Corporació.
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El Batle President dóna la paraula a la Sra. Esther Alfonso per defensar la urgència de la 
proposta. La regidora d’AOU explica que és un acte de responsabilitat i que el punt tracta  
de l’aplicabilitat del Decret llei en matèria d’habitatge i que atès que l’expedient encara no 
està tancat, es fa aquesta proposta de suspendre l’aplicabilitat al nostre municipi. 

Passats a votació, queda aprovada per unanimitat, la declaració d’urgència de la proposta 
d’acord. 

Torna  a  intervenir  la  Sra.  Esther  Alfonso  qui  diu  que  és  una  decisió  responsable  que 
l’aplicació del Decret llei es faci al nostre municipi de manera coherent i que cal disposar 
dels temps necessari per poder realitzar els estudis i informes per determinar les mesures a 
aplicar al nostre municipi. Anticipa que la intenció es aplicar mesures del Decret establint 
però, limitacions i que en breu es convocarà un plenari extraordinari sobre aquest tema. 

El  Sr.  Jaume Mateu diu que duen a  ple  una moció  en el  mateix  sentit,  de demanar  la 
suspensió de l’aplicació del Decret llei per tal de poder estudiar les mesures que conté i 
sabre si quan les apliquem a Sóller serà o no bo. Recorda les quatre mesures que preveu el 
Decret  llei  que  suspenem avui,  i  que  són:  la  possibilitat  de  convertir  els  comerços  en 
habitatges, poder incrementar alçades a segons quines illetes de carrers sense cap previsió o 
control  per  part  de  l’Ajuntament  i,  la  possibilitat  de  divisió  d’habitatges  existents  en 
habitatges més petits. Respecte aquesta darrera mesura, diu que hi estan en part d’acord, 
sempre i quan es faci de forma assenyada i no es facin pisos molts petits a zones de Sóller 
que ja són molt denses. Finalment, explica que la quarta mesura que es suspèn es poder 
convertir un espai  o solar per equipament, en un espai per fer un bloc d’habitatges de fins a 
30 m2. Segons el Sr. Mateu són mesures que a priori, podrien tenir un cert sentit però que 
aplicades de forma indiscriminada poden generar molts de problemes a nivell urbanístic. 

Per part de Més per Sóller intervé la Sra. Laura Celià i vol recapitular converses que han 
tengut amb el Batle darrerament, diu que quan es va publicar el Decret llei varen intentar 
com a partit entendre que plantejava i com es concretaven aquestes mesures i que varen 
emetre un comunicat com a agrupació municipal demanant la suspensió al nostre municipi 
del Decret llei perquè preveien que el decret no solventaria el problema de l’habitatge i 
perquè podia generar situacions que no casen amb la seva manera d’entendre l’urbanisme al 
nostre municipi.  Segons la Sra. Celià  va traslladar al Batle aquesta preocupació,  i li  va 
demanar que es convocàs comissió informativa per tal de poder exposar les postures dels 
diferents grups municipals, i que el Batle molt amablement va respondre que tant en Carlos 
Darder com la regidora d’urbanisme s’estaven reunint i aclarint qüestions tècniques. Segons 
la Sra.  Celià  quan s’atracava la data del  ple i veien que no se lis  havia fet  arribar cap 
proposta, va demanar al Batle per aquest tema i li va respondre que no aniria en aquest ple. 
Diu la Sra. Celià que després sorprenentment avui mateix se’ls ha convocat a una comissió 
informativa, per fer el que ells ja havien demanat, que era la suspensió del Decret llei a 
Sóller.  La Sra. Celià diu que són temes que els hi agrada debatre amb temps i forma, no de  
manera urgent. Si bé, malgrat  diu les formes no són les que toquen,  anuncia que votaran a 
favor, atès que s’alinea amb la seva posició que és la suspensió del Decret llei,  perquè 
entenen que no soluciona el problema de l’habitatge a Sóller. Espera que hi hagi aquesta 
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comissió  informativa  que  ha  demanat  també  el  company  del  Psoe  per  poder  debatre 
políticament les seves idees. 

La  Sra.  Esther  Alfonso  diu  que  li  hauria  agradat  que  s’haguessin  posat  en  contacte 
directament  amb  ella  i  no  amb  el  Batle  per  tractar  aquest  tema.  Matisa  que  no  es 
tècnicament possible suspendre l’aplicació del Decret llei, que només es pot decidir sobre la 
no aplicació al nostre municipi. 

El  Sr.  Carlos  Darder  diu que va tenir  una  reunió a  Palma  juntament  amb la  regidora 
d’urbanisme i el cap dels serveis tècnics i que fou una reunió molt aprofitosa i que ara 
mateix  el  que es  fa  aprovar  la  no aplicació,  per  tal  de donar  temps  als  serveis  tècnics 
treballar el model que sigui bo per als sollerics. Diu que tenen clar que no es vol augmentar  
el volum de superfície de les cases, però si que és interessant la divisió horitzontal dels 
habitatges. 

El Batle felicita a la Sra. Esther Alfonso per la bona feina que fa al departament i respon a 
la Sra. Celià que es veritat que a principis d’octubre es va posar en contacte amb ell i que va 
traslladar  com a  Batle  a  la  regidora  d’urbanismes  la  seva  petició  i  que  la  Sra.  Esther 
Alfonso va comentar que havia una reunió de caire tècnic. 

La Sra. Esther Alfonso intervé i precisa que la primera reunió informativa fou a la FELIB, 
dia 19 de novembre que fou de caire tècnic i polític. Després posteriorment dia 31 varen 
tenir una reunió amb el direcció general a nivell particular, i que es va poder parlar només 
del tema de Sóller. 

El  Batle  diu  que  ha  estat  de  manera  precipitada  pel  fet  que  la  regidora  volia  posar  a 
disposició de la Corporació de tota la informació possible. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA:

Primer.-  La  no  aplicació  amb  eficàcia  immediata  en  el  municipi  de  Sóller  de  les 
disposicions addicionals dissetena, divuitena, vintena i vint-i-unena de la Llei 12/2017, de 
29 de desembre, d'urbanisme de les Illes Balears fins a l'elaboració dels informes tècnics 
procedents, adequats a les peculiars característiques del municipi que permetin l'adopció de 
nou acord  plenari  destinat  a  determinar  l'aplicabilitat  total  o  parcial  i,  fins  i  tot,  la  no 
aplicabilitat de les citades disposicions o de qualsevol d'elles.

Segon.- Publicar el present acord en el BOIB.

Segon.- Exp. 7853/23.- Modificació de crèdits per transferència.

Explica la proposta la regidora d’hisenda i diu que la regidoria de festes ha demanat una 
dotació pressupostària per import de 33.000 euros per poder acabar l’any. 

El Sr. Jaume Mateu diu que tornam a tenir un exemple de funcionament amb pressuposts 
prorrogats i d’anar jugant amb les modificacions de crèdits. Consideren que ara mateix no 
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és una urgència ni una prioritat per al poble de Sóller la proposta que es planteja i que la 
quantitat és molt elevada, tenint en compte la partida que té ja assignada en el pressupost 
l’àrea de festes. 

La Sra. Laura Celià de Més per Sóller diu que no donaran suport al punt tot i que entenen 
que les festes de Nadal són una prioritat pel poble, sobretot per als infants. Exposa que no 
estan  en  contra  d’aquesta  modificació  en  concret,  sinó  en  contra  d’aquesta  manera  de 
funcionar en quant a les transferències de crèdit. 

El Sr. Aguiló diu que a mesura que s’acosta el final d’any, per circumstancies alienes, a 
vegades  els  comptes  no  acaben  de  sortir  i  precisament  per  això  estan  previstes  les 
modificacions de crèdit, Diu que donaran suport  a les modificacions de crèdit sempre que 
siguin pel bon funcionament del que és l’Ajuntament. 

El Sr. Carlos Darder diu que consideren que les festes de Nadal són una il·lusió tant pels 
nins com per les famílies i que per al Partit Popular són una prioritat. D’altra banda, diu que 
tant la regidoria de Promoció Econòmica com la de Festes, han passat partides per altres 
àrees com Governació, Policia o Brigada. 

Pren la paraula la Sra. Andrea Pomar qui diu que s’han anat fent modificacions de crèdit al  
llarg de tot el 2023, i que des de la regidoria de Festes es va agafar diners per dotar altres  
regidores que necessitaven crèdit. Li respon al Sr. Mateu que no estan jugant, que estan 
aplicant la llei que li permet fer modificacions de crèdit i que el volen es que els sollerics 
tenguin unes festes de Nadal dignes i precioses.

El Sr. Jaume Mateu agraeix les explicacions que ha donat la regidora d’hisenda i que ara ha 
donat més detalls sobre a que es dedicarà la modificació. Vol recordar que ell com a regidor 
de promoció econòmica va crear la Fira de la il·lusió que ara encara es continua i que va ser 
una de les iniciatives per donar més paper a la infància durant les festes de Nadal. Matisa 
que el que ha criticat  és que no es facin les coses de manera planificada,  i que és una 
pràctica poc transparent que no els hi permet participar. 

La Sra. Mar Castañer, regidora de Festes diu que ella està oberta a respondre qualsevol 
pregunta  sobre  festes.  També  diu  que  el  darrer  «tardeo»  de  Halloween  el  va  pagar 
íntegrament Vitamina C. Però segons la Sra. Castañer, pels tallers infantils de dia 24, el dia 
de la recollida de cartes o el dia de cap d’any no havia partida, i que varen considerar que 
no podien fer menys que l’any passat i que havent col·laborat la seva regidoria amb altres 
àrees era de justícia que es fes aquesta modificació de crèdit. 

La Sra. Sandra Montaner pren la paraula diu que li pareix bé la festa de Halloween però que 
estaria bé fer tallers de rosaris, i seguir les tradicions.

La Sra. Mar Castañer diu que al Port es varen fer tallers de rosaris, i que també hi ha hagut 
altres tallers de rosaris i bunyolades.

La Sra. Sandra Montaner diu que l’Ajuntament és tan transparent que no s’han enterat que 
hi havia tallers. 
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La Sra. Mar Castañer diu que al portal de transparència apareixen totes les activitats que 
fan. 

Sense més intervencions i passats a votació, la Corporació, amb 11 vots a favor (PP i Seny i  
Sentit), 6 vots en contra (Més per Sóller i Psoe) i cap abstenció, ACORDA: 

1er.- Aprovar la transferència de crèdits que figura dins l’expedient
2on.-  Exposar  al  públic  durant  15  dies  hàbils,  previ  anunci  en  el  BOIB i  en  el  tauler 
d'anuncis d'aquest Ajuntament.
3er.- Aquest expedient aprovat inicialment es considerarà aprovat definitivament si no es
presenten reclamacions durant el termini d'exposició pública.

Tercer.- Exp. 7842/23.- Aprovació extrajudicial de factures de l’exercici 2023.

Pren la paraula la Sra. Andrea Pomar diu que el detall de l’expedient d’extrajudicial que es 
duu a ple s’ha donat a la corresponent comissió informativa i que la línia de l’equip de 
govern és duu extrajudicial als diferents plenaris per tal de dur-la al dia i que els proveïdors 
cobrin el més aviat possible. 

El  Sr.  Jaume  Mateu  diu  que  aquest  punt  es  recurrent  i  que  sempre  diuen  que  suposa 
l’existència de factures compromeses sense que hi hagi un contracte i que per tant, és una 
pràctica que s’hauria d’anar eliminant.  Segons el Sr. Mateu la regidora d’hisenda es va 
comprometre anar reduint la quantia i que precisament en aquest ple és una quantia molt 
elevada. El Sr. Mateu afegeix que no corresponen a necessitats sobrevingudes i posa com 
exemple les factures  del  servei de recollida selectiva  de Sóller  Recicla  i  demana a que 
responen. D’altra banda, diu que s’hauria d’esser més ambiciós i treballar els expedients de 
contractació  així  com  toca  i  que  cal  fer  una  tasca  de  planificació  per  poder  reduir 
l’extrajudicial. Per  tots aquests motius anuncia el seu vot en contra i demana el detall de les 
factures a que a fet referència de Sóller Recicla.

La Sra. Laura Celià vol manifestar que hi ha una espai formal on el funcionari aixeca acta 
que són les comissions informatives i que aquest es l’espai de fiscalització. Demana que ho 
comprenguin  i  que  no ho entenguin  com un atac  personal,  que està  clar  que  tenen els 
telèfons dels regidors, però que és a través de les comissions informatives on l’oposició pot 
fer preguntes o fiscalitzar. La portaveu de Més per Sóller diu haver repassat els darrers 
expedients d’extrajudicial del 2023 i que s’ha duit a plenari la quantia de 235.000 euros 
sense expedient de contractació i considera que això no és un fet aïllat, perquè a l’any 2022 
es  va  informar  en  comissió  informativa  de  tancament  dels  comptes,  que  es  varen 
comprometre recursos públics en 37 ocasions, per pagar despeses que no tenien expedient o 
consignació,  amb un total  de 80.413,89 euros,  i  que en 268 ocasions al  2022 es varen 
comprometre recursos públics amb «reparo» i que tot, va ascendir a 2.377.417,98 euros, per 
aquest motiu demana la Sra. Celià que deixin de dir que és un fet aïllat, i opina que és una 
manera de funcionar que evidencia la improvisació de l’equip de govern. Afegeix que han 
convertit un mecanisme excepcional per poder pagar als proveïdors i que tots volen que els 
proveïdors cobrin i en un període breu, però dins el marc de la norma i dins el marc de la  
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llei. Li diu a la Sra. Pomar que la seva obligació com a gestora d’aquesta regidoria és fer 
que els seus companys ho facin i que duim una legislatura completa actuant així. Anuncia el 
seu vot en contra d’aquesta proposta. 

El Sr. Aguiló intervé i li demana a la Sra. Celià que li ha dit dels indignats de la Ma-10, i li 
demana si sap de que està parlant. El Sr. Aguiló explica que era un esdeveniment de cotxes 
elèctrics  que  no  té  res  a  veure  amb  les  pujades  il·legals  i  que  l’EcoRallye  és  un 
esdeveniment  d’ecologisme  en  el  que  hi  participen  tots  els  ajuntaments  de  Mallorca. 
Considera que ha fet demagògia amb aquest tema amb una cosa que no té res a veure. Pel 
que fa al tema de l’extrajudicial diu que cada vegada han d’escoltar el mateix discurs de 
l’oposició, i que saben perfectament que la majoria d’extrajudicials és perquè hi ha hagut 
problemes que no s’han pogut preveure. Pel que fa a les factures que ha demanat el Sr. 
Mateu  diu  que  s’ha  fet  una  pròrroga  en  les  mateixes  condicions  i  que  en  la  darrera 
legislatura ell va denunciar un abocament il·legal i que el Sr. Servera va ordenar que es 
retirassin els enderrocs per part de Sóller Recicla.   Segons el Sr. Aguiló, Sóller Recicla 
només  cobra  quan son més  de  120 kg d’enderrocs  i  que si  és  de  menys  no es  cobra. 
Anuncia el seu suport a la proposta i diu que són moviments legals que es poden fer des 
d’intervenció. 

El  Sr.  Carlos  Darder  diu que  quan hi  ha  un informe tècnic  que  diu  que  s’ha  d’actuar 
d’urgència no és possible que no es faci res, i el mateix pel que fa als pagaments a les 
comunitats de bens. Exposa que va veure l’emissió d’un plenari de l’Ajuntament de Deià 
que és un ajuntament petit, i que també duia a l’ordre del dia l’aprovació d’extrajudicial, i 
considera que que no es fa res malament, sinó que és un eina per a casos com el que ha 
explicat el Sr. Aguiló de Sóller Recicla. 

Intervé la Sra.  Pomar i diu que les factures han quedat explicades tant per part  del Sr. 
Darder com per part del Sr. Aguiló. Reconeix que hi ha feina per fer però que cada vegada 
s’està reduint més l’import de l’extrajudicial i vol que consti que ella està insistint molt a 
tots els regidors a que es funcioni amb el corresponent expedient de contractació. Pel que fa 
a la Sra. Celià diu que hi ha dues maneres de fer-ho bé esperar un any per poder aprovar-la  
o bé aprovar-les a cada plenari i que així el proveïdor no ho hagi de duu a l’esquena. 

La Sra. Celià vol que consti en acta que quan ells governaven els període de pagament mig 
a proveïdors era de 22 dies i que no es vera que els proveïdors estassin un any sense cobrar. 

El  Batle  President  tanca  el  torn  d’intervencions  agraint  les  intervencions  dels  seus 
companys.

Passats a votació el resultat de la mateixa és el següent: la Corporació, amb 11 vots a favor 
(PP i Seny i Sentit), 6 vots en contra (Més per Sóller i Psoe) i cap abstenció, ACORDA: 

1.- Aprovar totes i cada una de les factures relacionades en el present expedient, per un 
import global de 115.312,62 euros.
2.- Aplicar les esmentades factures i despeses a les aplicacions pressupostaries del vigent 
Pressupost  de  2023,  d'acord  amb  l'aplicació  pressupostària  suggerida  en  la  relació  de 
factures adjunta a l’expedient.
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Quart.- Exp. 7879/23.- Aprovació de les modificacions de l’ordenança reguladora de 
l’impost sobre béns immobles.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Andrea  Pomar  qui  diu  que  la  idea  es  anar  revisant  totes  les 
ordenances. 

El Sr. Jaume Mateu diu que s’abstendran en aquest punt. Per una banda, diu que entenen 
que és una modificació d’ordenança que respon a criteris tècnics de gestió, si bé diu que la 
seva  abstenció  ve  motivada  per  dos  punts,  el  primer  perquè  hi  ha  hagut  una  part 
d’instal·lacions d’energies renovables que no s’incorporen en aquesta modificació com per 
exemple  les  plaques  per  encalentir  aigua  que diu  no entren com a bonificades.  D’altra 
banda, diu que està bé fer bonificacions però que també hauria d’haver una previsió de la 
normativa  urbanística  de permetre  instal·lar  plaques.  Demana que es  completi  la  gestió 
d’aquesta qüestió no només des del punt de vista de l’IBI sinó també des de la perspectiva 
urbanística. 

La  Sra.  Celià  pren  la  paraula  i  diu  que  fa  un  any  la  regidora  d’hisenda  va  fer  unes 
declaracions  al  Diari  de  Mallorca,  que  deia:  «la  voluntat  es  la  de  crear líneas  de 
bonificación similares a las de otros ayuntamientos  que ayuden a fomentar  las energías 
verdes”.  La portaveu de Més per Sóller exposa que per altra banda, la Presidenta Margalida 
Prohens, va fer unes declaracions on deia que Sóller deia si a la baixada d’imposts. Segons 
la Sra. Celià, les línies per fomentar les energies verdes no han estat,  i que només tenim 
aquesta  del  15% i  que  la  baixada  d’imposts  pareix  que tampoc es  donarà,  perquè  a  la 
darrera comissió informativa va demanar per aquest tema i la regidora va dir que no podia 
donar informació d’això. En tot cas, lamenta que amb aquesta modificació de l’ordenança 
no s’aprofiti per augmentar aquesta bonificació a la gent que te energies renovables. Així 
mateix  demana  per  el  tema  de  les  plaques  solars,  que  va  estar  paralitzat  a  l’anterior 
legislatura i que no n’han sabut res. 

El  Sr.  Aguiló  diu  que  hi  ha  dues  regidories  dedicades  al  medi  ambient,  i  que  la  seva 
regidoria de gestió ambiental es dedica a la part de reciclatge i de la gestió de les aigües, i  
que a partir d’aquí, tot el demés pertany a la regidoria de Medi Ambient. Pel que fa a la 
proposta d’acord diu que li donaran suport i que no tenen res més a afegir. 

El Sr. Carlos Darder li diu a la Sra. Celià que si mira a la pàgina web surt quines atribucions 
té cada regidor. 

Pren la paraula la Sra. Andrea Pomar i li  recorda a la Sra. Celià que varen ser un dels 
primers ajuntaments que varen aplicar aquesta bonificació i d’aquí el titular al que ha fet 
referència al Diari de Mallorca. Pel que fa al tema que ha plantejat el Sr. Jaume Mateu, diu 
que hi ha una terminologia que creava confusió i que les ordenances han de ser el més 
clares possibles per tal de facilitar la tramitació de la bonificació. Agraeix la feina feta pels 
serveis econòmics. 

Passats a votació, la Corporació, amb 11 vots a favor (PP i Seny i Sentit),  cap vot en contra 
i 6 abstencions, (Més per Sóller i Psoe), ACORDA: 
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Primer.-  Aprovar  provisionalment  l'Ordenança  Fiscal  reguladora  de  l'Impost  sobre béns 
immobles, d’acord amb el text que figura en l’expedient.
Segon.- Procedir al tràmit d'informació pública i audiència als interessats per un termini de 
30 dies per a la presentació de reclamacions, mitjançant la publicació d'un extracte de la 
mateixa al Butlletí Oficial de les Illes Balears, al plafó d'anuncis de l'Ajuntament i a un diari 
de màxima difusió de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears.
Tercer.- Finalitzat el període d'exposició pública i en el cas de que no hi hagi reclamacions,
s'entendrà definitivament aprovat l'acord provisional
Quart.- Una vegada aprovada definitivament, es procedirà a la publicació íntegra del text de
l'Ordenança en el BOIB, requisit necessari per a la seva entrada en vigor.
Cinquè.- Comunicar el present Acord als negociats afectats.

Cinquè.- Exp. 7892/23.- Aprovació de la modificació de l’Ordenança Fiscal reguladora 
de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.

Pren la paraula la Sra. Andrea Pomar que vol defensar aquest punt amb una frase del Sr. 
Jaume Mateu que va dir que una bona oposició fa un bon govern, i la Sra. Pomar diu que no 
hi està d’acord però si que està d’acord en que l’oposició està per aportar i que molts del 
que estan a l’oposició i han governat tenen coneixements de determinats conceptes. Explica 
la Sra. Pomar que el Sr. Mateu va explicar una terminologia que controlava perfectament i 
que va poder fer aportacions en base als  coneixements  per haver sigut regidor d’obres. 
Exposa la regidora que la modificació està enfocada a la bonificació en obres d’interès 
social, cultural i artístic, i que va lligada a informes que declarin aquest interès i que caldrà 
passar-ho per plenari. Agraeix la feina feta pels serveis econòmics. 

El  Sr.  Jaume Mateu li  agreix  les seves  paraules  i  diu que l’animen a seguir  fent  bona 
oposició. Explica en relació al punt que la proposta va destinada a les obres i edificacions 
vinculades alguna institució que té un interès general o públic. Diu que el que va explicar 
era la figura de les àrees de regeneració urbana, i que estan d’acord a utilitzar aquesta via i 
els anima a que aquesta col·laboració vagi més enllà de bonificar l’ICIO, i que hi hagi una 
ajuda més activa perquè són entitats que fan un gran servei a Sóller. 

La Sra. Laura Celià diu que donaran suport a la proposta perquè entenen el seu sentit i el 
seu context. 

La Sra. Esther Alfonso, diu que aquesta modificació va arribar a la regidoria d’urbanisme 
arran d’una petició de la regidora de cultura, i que fins ara havia els ARRU i diu que ja no 
tenia  sentit.  Considera  que  és  una  iniciativa  interessant  per  a  que  de  qualque  manera 
contribuïm al manteniment d’edificacions que donen una servei al poble. 

El Sr. Carlos Darder diu que és de justícia  que les entitats  solleriques es puguin veure 
beneficiades per aquesta mesura i agreix a la Sra. Antònia Frau la seva tasca.

El Batle President agreix la feina feta per totes les regidores. 
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Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  Aprovar  provisionalment  la  modificació  de  l'Ordenança  Fiscal  reguladora  de 
l'Impost  sobre  construccions  instal·lacions  i  obres,  d'acord  amb  el  text  que  consta  en 
l’expedient.
Segon.- Procedir al tràmit d'informació pública i audiència als interessats per un termini de 
30 dies per a la presentació de reclamacions, mitjançant la publicació d'un extracte de la 
mateixa al Butlletí Oficial de les Illes Balears i al plafó d'anuncis de la Seu electrònica de 
l'Ajuntament.
Tercer.- Finalitzat el període d'exposició pública i en el cas de que no hi hagi reclamacions, 
s'entendrà definitivament aprovat l'acord provisional.
Quart.- Una vegada aprovada definitivament, es procedirà a la publicació íntegra del text de 
l'Ordenança en el BOIB, requisit necessari per a la seva entrada en vigor. 

Sisè.-  Exp. 7780/23. Sol·licitud de compatibilitat de funcionari.

Pren la paraula el portaveu del Partit Popular que diu que el funcionari que ha sol·licitat la 
compatibilitat és l’informàtic i que el motiu és fer tasques d’investigació  a la UIB.

El Sr. Mateu diu que donaran suport a la proposta.

La Sra. Elvira Arbona diu que l’informe jurídic és favorable i que mentre no afecti al seu 
treball a l’Ajuntament no tenen res més a afegir.

El Sr. Aguiló diu que votaran a favor, més a més quan es dedicarà a tasques d’investigació.

El Batle President vol fer un petit reconeixement al funcionari per la seva tasca i dedicació. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER. Autoritzar a LLUIS BERNAT LADARIA la compatibilitat amb 
l'exercici de l'activitat d'investigador en l'especialitat d’Internet de les 
Coses i Intel·ligència Artificial, a la Universitat de les Illes Balears, que 
les  seves  característiques  són en règim de dedicació  parcial  els 
horabaixes amb un màxim de 15 hores setmanals, per entendre que no 
s'impedeix  o  menyscaba  l'estricte  compliment  dels  seus  deures  en 
aquesta administració local, sense perjudici que es procedeixi a revisar 
el complement específic que percep.

SEGON. Comunicar la present autorització de compatibilitat al Consell 
Superior de la Funció Pública, a fi que compleixi amb la seva obligació 
d'informar cada sis mesos a les Corts Generals de les autoritzacions de 
compatibilitat, concedides en totes les administracions públiques i en 
els Ens,  Organismes i  empreses que en depenen, tal  com disposa la 
disposició addicional tercera de la Llei 53/1984,  de 26 de desembre, 
d'incompatibilitats  del  personal  al  servei  de  les  administracions 
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públiques.

TERCER. Notificar  el  present  Acord  a  la  persona  interessada  i 
comunicar-ho a la Universitat de les Illes Balears adscrit a la segona 
activitat». 

Setè.- Exp. 7833/23.- Sol·licitud de compatibilitat de funcionària.

Pren  la  paraula  la  Sra.  Llum  Castañer  regidora  de  serveis  socials  qui  explica  que  la 
funcionària  s’ha incorporat  a la seva àrea per tal  de donar compliment  a les ratios que 
exigeix el conveni de serveis socials. Segons la Sra. Castañer no va poder donar els quinze 
dies  a  l’empresa  on  feia  feina  i  va  sol·licitar  poder  fer  feina  una  parell  d’hores  els 
horabaixes per poder acabar les tasques que tenia pendents i  ensenyar a la persona que 
l’havia de substituir.

El Sr. Mateu diu no tenir res més a afegir.

La Sra. Elvira Arbona diu que votaran a favor.

El Sr. Aguiló diu que està més que justificada. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, acorda: 

PRIMER. Autoritzar a LAURA BAUZÁ ARTIGUES la compatibilitat amb l'exercici de
l'activitat d'auxiliar administrativa sota la dependència de l'empresa Newrest de Palma amb
una jornada laboral de 8 hores setmanals i horari de capvespres a partir de les 17 hores, i 
per  un  període  de  6  mesos,  per  entendre  que  no  s'impedeix  o  menyscaba  l'estricte 
compliment  dels  seus  deures  en  aquesta  administració  local,  sense  perjudici  que  es 
procedeixi a revisar el complement específic que percep.
SEGON. Comunicar  la  present  autorització  de  compatibilitat  al  Consell  Superior  de  la 
Funció Pública, a fi que compleixi amb la seva obligació d'informar cada sis mesos a les 
Corts  Generals  de  les  autoritzacions  de  compatibilitat,  concedides  en  totes  les 
administracions públiques i en els Ens, Organismes i empreses que en depenen, tal com 
disposa  la  disposició  addicional  tercera  de  la  Llei  53/1984,  de  26  de  desembre, 
d'incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques.
TERCER. Notificar el present Acord a la persona interessada» 

Vuitè.- Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller, en relació al futur del 
Teatre Defensora.

Pren la paraula el Sr. Joan Carles Simó de Més per Sóller qui diu que estan preocupats 
perquè s’ha esbucat l’únic edifici públic en condicions que podia tenir el sector cultural 
actualment  a  Sóller.  Consideren  que  és  una  pèrdua  molt  important  i  que  suposa  una 
mancança molt important per al sector cultural i també per un motiu sentimental. Diu que 
no entenen com no estan nerviosos per part de l’equip de govern, perquè no saben res des 
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del ple que va convocar l’oposició sobre aquest tema, i pel fet que no veuen que s’estiguin 
convocant comissions informatives per poder demanar i aportar idees. Segons el Sr. Simó, 
no veuen des de fa temps que es tengui cap interès per el món cultural. Explica que ja fa uns 
anys el món cultural solleric es va manifestar per tal de tenir un espai digne, i que tenia el 
lema «per un auditori a Sóller». Diu que ara han vist que ha caigut aquest projecte del teatre 
defensora  i  que en  el  seu moment  la  proposta  que es  va  presentar  ja  reivindicava  uns 
condicionants, que tal vegada s’haurien de revalidar, i  que eren la capacitat suficient de 
l’espai i que fora una espai polivalent. Torna a manifestar la seva preocupació pel fet que 
no hi ha un interlocutor vàlid per part de l’equip de govern municipal per definir i explorar 
aquestes possibilitats i definir per quin tipus d’edifici es vol optar. Volen refermar alguna 
de les propostes que feren en el  ple monogràfic  del defensora,  com rellançar  el consell 
municipal de cultura o fer ús de les consultes populars. 

El Sr. Jaume Mateu agraeix als companys de Més per Sóller aquesta moció, i diu que estan 
d’acord en que el procés de rehabilitació del teatre es faci de la manera més participativa 
possible. En tot cas, exposa que matisarien el plantejament de la consulta, i que hauria de 
partir d’una base una mica tangible perquè el defensora ja tenia una sèrie d’actuacions en 
marxa,  i  que abans d’arribar  a  una  consulta  popular  s’oferesquin alternatives  i  opcions 
treballades tècnicament i el més concretades possibles. Diu que tots estan d’acord en que el 
defensora s’ha de reconstruir. En segon lloc, considera que seria bo aprofitar el màxim de 
l’anterior projecte i, en tercer lloc, opina que cal donar eines a la gent perquè entengui les 
opcions i possibilitats que hi ha sobre el projecte. Pel que fa al segon punt diu que estant 
totalment d’acord, i que el consell municipal de cultura és una bona eina organitzativa. 

El portaveu de Seny i Sentit diu estar d’acord amb el que ha assenyalat el Partit socialista 
d’escoltar les opinions, i explica que aquesta setmana mateix han parlat amb Pedro Andreo 
que és arquitecte i que els hi ha dit que té idees i propostes d’una nova construcció no tan 
invasiva com es volia fer al principi. Diu el Sr. Aguiló que s’haurien de tenir clares les 
línies d’actuació perquè sinó podria ser una autèntic guirigall muntar segons quin tipus de 
enquesta ciutadana. Exposa que els fons de la moció els hi agrada i que no només cal fer 
plens monogràfics, que s’ha de posar fil a l’agulla, i demanar també ajuda al Govern i al 
Consell i treure un compromís ferm d’ajuda. Anuncia que li donaran suport perquè el dos 
punts són viables. 

El portaveu del Partit Popular considera que a l’argumentari hi ha coses que pareix que es 
passa l’arada davant  el  bou. Diu que quan hi hagi  noticies  importants  del  defensora es 
donaran totes  les  informacions,  i  que ara mateix  el  més prioritari  per  part  dels  serveis 
tècnics ha sigut garantir la seguretat de la gent i que a continuació hi ha tot el projecte de 
desescombrar. Pel que fa al punt primer està d’acord amb el Sr. Mateu que s’han de fer  
propostes  concretes,  una  vegada  es  sàpiga  com  ha  quedat  i  quines  són  les  possibles 
solucions tècniques. Pel que fa al segon punt dóna la paraula a la Sra. Antònia Frau.

La Sra. Frau diu no entendre la intervenció de Més quan ha fet referència a interlocutors  
vàlids i posa com exemple que Can Dulce va demanar una participació i que s’ha pogut duu 
a terme el que s’havia sol·licitat. Pel que fa al consell municipal de cultura explica que el  
darrer que es va fer fou al 2016 i que estava inclòs cultura, esports i festes. Considera que es 
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podria posar en marxa però només sobre la seva àrea i que ella en aquest cas, no tendria cap 
inconvenient. 

El Sr. Joan Carles Simó diu que el primer punt està obert precisament per tal d’aconseguir 
el consens i que està clar que en l’espai que correspongui es determinaran les propostes i es 
podrà afinar la consulta abans de llançar-la a la població.  D’altra banda matisa que per 
interlocutor vàlid es referien a un interlocutor dins del sector cultural. Així mateix diu que 
és cert que el consell municipal de cultura fa molts d’anys que està sense convocar i que per 
tant o bé, s’hauria de redefinir o bé, es podria aprofitar aquest embrió que serà aquesta 
federació que podria aglutinar els sectors que encara no estan dedins. Considera que tot 
això es podria definir més en una comissió i que no basta una trucada telefònica. Insisteix  
en la necessitat de convocar comissions informatives per tractar tots aquests temes. 

El Sr. Darder demana que es delimiti un poc més el tema de la consulta popular. 

També la Sra. Pomar demana que s’aclareixi el tema de l’interlocutor. 

Pren la paraula la Sra. Laura Celià de Més per Sóller i esmena la moció in voce. Diu que 
allà on diu interlocutor vàlid, s’afegeixi, «interlocutor vàlid per part de la societat civil, que 
representin el sector cultural del nostre municipi».  En segon lloc, esmena el punt primer de 
la moció en el sentit següent: «perquè la ciutadania esculli quina de les opcions presentades 
sobre com s’ha d’afrontar la reconstrucció, troba més adequada.»

El Batle President diu que Sóller com poble necessita una auditori, i que cada vegada hem 
de demanar a la rectoria la cessió de l’espai. El Batle diu que ha parlat amb la plataforma 
del defensora i amb els tècnics i que la idea es tenir un espai racional, funcional, senzill i 
versàtil i que no fa falta que sigui pretensiós, que ha de ser assumible tant pel que fa a la 
construcció com al seu manteniment per l’Ajuntament. Vol agrair a la plataforma que abans 
de posar-se en marxa es posassin en contacte amb ell i que creu que tots estan d’acord sobre 
aquest tema. D’altra banda, vol posar de manifest la il·lusió de regidora de cultura per duu 
la cultura endavant al lloc que es mereix un poble com Sóller i que malgrat que el consell 
de cultura es va refundir es pot separar i fer feina amb això. 

Passats  a  votació  la  moció  esmenada,  queda  aprovada  per  unanimitat,  en  els  termes 
següents: 

Primer. D’acord amb el Reglament de Participació ciutadana, aprovat el 2017, l’Ajuntament 
de Sóller convocarà en el termini màxim de mig any una consulta sobre la reconstrucció de 
l’edifici  del  Teatre  La  Defensora  perquè  la  ciutadania  esculli  quina  de  les  opcions 
presentades sobre com s’ha d’afrontar la reconstrucció, troba més adequada.

Segon.  L’Ajuntament  de  Sóller  reactivarà  al  llarg  dels  propers  nou  mesos  el  Consell 
Municipal de Cultura de Sóller, actualitzant les entitats que en formen part, recuperant un 
òrgan que permeti conèixer les necessitats del sector cultural i generant un espai de diàleg i 
consens en relació a les polítiques culturals del nostre municipi.
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Novè.- Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller, per la fi del conflicte 
entre Israel i Palestina.

La regidora de Més per Sóller explica els antecedents i origen del conflicte entre Israel i 
Palestina.  Defensa  la  regidora  que  la  moció  tracta  d’actuar  d’acord  amb  uns  codis 
democràtics  i  morals  i  apel·lar  a  la  no  violència,  i  a  fer  pedagogia  des  de  la  màxima 
institució municipal i donar exemple, i que l’Ajuntament es posicioni en contra del genocidi 
del poble palestí i que faci un passa valenta i es posicioni en contra de la guerra. D’altra 
banda, diu que interpel·len als grups polítics, tot i que ja sabem que cert partits com a Seny 
i Sentit en alguna ocasió ha advertit que són un partit municipalista, a votar a favor de la 
moció perquè és una qüestió humanitària de foment de la pau i del diàleg. 

El  Sr.  Jaume  Mateu  pren  la  paraula  i  diu  que  recolzen  la  moció.  Manifesta  el  desig 
d’explicar la seva postura vers aquesta qüestió que diu que és molt complicada. Primer es 
mostra partidari a tractar aquest tipus de mocions en plenari i argumenta que Sóller és un 
poble molt solidari i per tant, considera que és un tema que afecta al nostre municipi, i que 
aquesta  solidaritat,  és un dels  valors mes macos que tenim i  per tot  això opina que es 
pertinent duu a plenari declaracions com les que inclou la moció. Explica que no es tracta 
de donar una solució, sinó de fer veure que s’estan fent actuacions que van contra els drets 
humans, del dret internacional, o les Nacions Unides. Diu que donen suport a la moció si bé 
hauria algun matís que podrien fer en algun dels punts, però que estan d’acord en el fons, en 
que hi ha d’haver un alto al foc humanitari com a mínim per poder entrar ajuda i que hi ha 
d’haver un alliberament dels  hostatges que estan a la zona de Gaza. Entenen que la solució 
definitiva a l’enfrontament entre Israel i Palestina és la solució que ja s’havia pactat en el 
seu moment entre els dos Estats i que no es pot permetre aquest patiment de les persones i 
dels infants. 

El portaveu de Seny i Sentit el Sr. Aguiló diu que és cert que han dit altres vegades que 
certes mocions que no són municipalistes no hi entrarien, però diu que en aquest cas si, i 
que el conflicte és ara mateix d’una magnitud catastròfica. Exposa que des de Seny i Sentit 
condemnen qualsevol tipus de guerra de qualsevol tipus. Tenen en compte que és un tema 
molt sensible. Diu que és una moció que ens afecta a tots i anuncia el seu suport. 

El Sr. Carlos Darder diu que el Partit Popular condemna qualsevol tipus de guerra i que 
com ha dit el Sr. Mateu, Sóller és un poble solidari, i que sempre quan hi ha hagut una 
moció com aquesta ells s’han posicionat en contra de la guerra. 

La Sra. Llum Castañer vol intervenir per aclarir que col·laboren amb el Fons Mallorquí de 
Solidaritat amb mil euros a l’any i diu que només col·laboren amb aquesta entitat, sinó que 
també ho fan amb altres com és Sóller solidari  o la Creu Roja, així com es fan ajudes  
puntuals quan es necessita.

El Batle diu que Sóller és un poble molt solidari i que ho ha demostrat també durant la 
pandèmia, i que les persones seim al millor i el pitjor que habita a la terra, pel que sigui.

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat acorda: 
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Condemnar la vulneració constant del dret internacional que ha duit a terme Israel des dels 
seus inicis com a Estat.

Condemnar categòricament dels atacs de Hamàs contra Israel, que han causat la mort de 
centenars de civils innocents, un gran nombre de ferits i la presa de més de 155 ostatges. 
Exigim l’alliberament i incondicional dels ostatges.

Mostrar la nostra solidaritat amb totes les víctimes innocents  d’aquest conflicte i les seves 
famílies. 

Demanar a Hamàs, la Jihad Islàmica i Hezbol·là que aturin immediatament els atacs contra 
Israel.

Demanar  urgentment  a  l’Estat  d’Israel  que  aturi  els  bombardejos  indiscriminats  sobre 
població civil  a la Franja de Gaza, que també condemnam. Recordem que tota resposta 
bèl·lica ha de complir amb les obligacions del dret internacional humanitari. Cal aturar els 
crims de guerra, i aquells ja comesos han de ser investigats i jutjats.

Demanar  que  es  garanteixi  un  corredor  humanitari  segur,  incondicional  i  amb un  flux 
regular i constant perquè l’ajuda humanitària pugui arribar a la població civil que viu a la 
Franja de Gaza que a hores d’ara es troba boicotejada per l’Estat d’Israel.

Demanar a l'Estat que aturi la venta d'armes a l'Estat d'Israel.

Demanar  el  restabliment  de les  converses  de pau entre  Israel  i  Palestina  a  favor  de la 
solució dels dos estats, capaços de conviure amb pau, respecte als drets humans i garanties 
de seguretat, d’acord amb les fronteres de 1967 i amb els Acords d’Oslo i les resolucions 
242  i  338  de  Nacions  Unides.  Exigim  un  paper  més  actiu  per  part  de  la  comunitat 
internacional, i de la Unió Europea, a fi de propiciar el rellançament del procés de pau.

Demanar a l’Ajuntament de Sóller activitats de conscienciació destinades a la ciutadania 
per a la sensibilització cap al poble palestí.

Fer arribar aquestes peticions a les institucions pertinents perquè puguin ser traslladades a 
la Unió Europea, desitjam poder formar part de la solució del conflicte i, per aquest motiu, 
ens sumam a altres grups i institucions que exigeixen el final de les violències.

Demanar a l’Ajuntament de Sóller que augmenti la seva aportació al Fons Mallorquí de 
Solidaritat.

Desè.- Moció de MES per Sóller en suport de la comunitat educativa.

La Sra. Aurora Torrens diu que el pacte entre PP i Vox ha tornat atacar l’escola pública i 
que sent decepció i que el mateix és el que senten el professorat quan veuen que el Govern 
torna a carregar contra l’educació i la llengua catalana. Diu que la immersió lingüística és 
un instrument de cohesió social que té com objectiu que ningú pugui esser discriminat per 
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raó de llengua, ja que garanteix el coneixement del català. Considera que el PP ha cedit al 
xantatge de Vox a canvi de l’aprovació del sostre de despesa i que han venut l’educació als 
agitadors, als que no fan polítiques amb propostes sinó que desgovernen amb missatges 
demagogs i populistes i cerquen la confrontació social. Diu que la segregació per raó de la 
llengua és una mesura que neix de la ignorància autoimposada, que neix de les actituds 
intransigents de la gent que està dins de les pròpies institucions. Considera que la llengua 
català es troba en una una situació de minorització, per les amenaces polítiques constants 
que  rep.  Exposa  la  sensació  d’impotència  davant  unes  institucions  que  considera 
decebedores i governades per gent que el que vol és aniquilar el sistema educatiu públic que 
tenim i aniquilar la llengua catalana pròpia de les Illes Balears, i que s’aposta pel xoc i no 
pel consens. 

El Sr. Mateu diu que havien presentat una moció similar i que com que les dues van en la 
mateixa línia miraran d’incorporar part de la seva moció a la de Més. Segons el Sr. Mateu 
la qüestió més important és el consens lingüístic i diu que és un pacte entre tots els partits 
que es va materialitzar en la llei de normalització lingüística del 86. Considera el Sr. Mateu, 
que poques vegades hi hagut interès per rompre aquest pacte i justament quan ha passat 
això és quan més conflicte ha hagut a les aules, i diu que el que els hi fa por és que ara per  
un acord amb un partit polític com Vox, que tampoc està per aquest consens, es posi en 
dubte aquest pacte. Opina el Sr. Mateu que aquest pacte va més enllà dels partits i que s’ha 
de complir, que és un tema social i cultural. Opina que a l’educació ja hi ha altres òrgans de 
participació i de treball concrets, i que l’educació té altres problemes i que no ho és el tema 
lingüístic. Dins la seva proposta de moció consideren que hi ha un punt important que és el 
punt quart, i demanen incloure’l després del punt segon i en aquest cas, diu que retirarien la 
seva moció.

El Sr. Aguiló diu que el tema de la llengua sempre crea molt de debat i que ells ho miren 
des d’una perspectiva municipalista, que els pobles a vegades no ens donam compte del que 
passa amb la  llengua,  sobretot  els  pobles de la  part  forana on s’utilitza  més la  llengua 
catalana. El Sr. Aguiló explica que estan en contra de la segregació d’alumnes per idiomes, 
i creuen que les escoles han de ser integradores en tots els aspectes inclòs els idiomes, i 
opinen que els idiomes haurien de ser equilibrats. Pel que fa al punt que ha comentat el 
partit socialista diu que es pareix al punt segon de Més i que ells no tenen inconvenient en 
aquest punt. Anuncia el seu suport a la moció. 

La Sra. Pomar diu que és un tema molt sensible i que com a Partit Popular no comparteixen 
la justificació que ha fet la Sra. Aurora Torrens en el seu argumentari. Exposa que respecten 
l’autonomia dels centres, així com tots els models educatius i que com a docent i mare, 
pensa que és important donar a les famílies la llibertat de poder escollir. Diu que ara hi ha 
un debat, i pensen que s’està fent feina damunt el tema. Vol matisar que és tracta d’un 
projecte pilot i que a final de curs es veuran quins han estat els resultats. Anuncia la seva 
abstenció. 

La Sra. Aurora Torrens diu que accepten la inclusió del punt assenyalada per el Sr. Jaume 
Mateu del Partit Socialista. 
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Passats a votació, la Corporació, amb 9 vots a favor ( Més per Sóller, Psoe i Seny i Sentit), 
cap vot en contra i, 8 abstencions (PP), ACORDA: 

Primer.  L’Ajuntament  de  Sóller  manifesta  el  seu  suport  a  l’actual  model  lingüístic
escolar a les Illes Balears. Un model que ha estat de consens durant dècades i que mai no ha 
generat conflicte  ni ha suposat cap trava per al  correcte  creixement,  desenvolupament  i 
educació dels nins i nines de la nostra Comunitat.
Segon.  L’Ajuntament  de  Sóller  rebutja  la  segregació  dels  alumnes  per  raons  de
llengua,  per  la  fragmentació  social  que  això  pot  generar  i  per  l’elevat  cost
que tendran unes mesures que no són necessàries perquè la normativa garanteix l’opció 
d’un 50% dels continguts en castellà.
Tercer. L’Ajuntament de Sóller insta el Govern de les Illes Balears a no dur endavant la 
mesura acordada de lliure elecció de llengua a totes les etapes educatives que suposarà la 
segregació dels infants i joves segons la llengua.
Quart.  L'Ajuntament  de  Sóller  mostra  el  seu  suport  a  la  comunitat  educativa,
especialment  als  equips  directius  i  docents,  que  en  condicions  sovint
precàries duen a terme la seva feina amb vocació de servei i prioritzant sempre els drets 
dels infants.
Cinquè.  L'Ajuntament  de  Sóller  reclama  a  la  Conselleria  d’Educació  que  els  recursos
públics gestionats pel Govern de les Illes Balears es destinin a millorar l'entorn educatiu: 
baixant unes ràtios en molts casos inassumibles,augmentat  la plantilla  de professorat de 
suport i realitzant les obres i inversions necessàries a les infraestructures educatives que fa 
anys que esperen.

Onzè.-  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB/PSOE,  en  defensa  de  la 
convivència i la no segregació dels infants a les escoles.

Es retira la moció per part del grup municipal PSIB/PSOE. 

Dotzè.-  Proposta de declaració institucional  amb motiu del 25 de novembre, per a 
l'eradicació de les violències masclistes.

Obert el torn d’intervencions el Sr. Jaume Mateu vol agrair la voluntat per consensuar el 
document i pel fet que s’aprovi com a una declaració institucional.

La Sra.  Aurora Torrens  de Més per  Sóller  vol  agrair  que hagi  entrat  com a declaració 
institucional i que es doni suport al 25 N

El Sr. Aguiló diu que una vegada acordat el text com a declaració institucional, no hi ha 
més a afegir.

El Sr. Carlos Darder diu que cada partit ha fet les seves aportacions i agraeix que hagi sortit 
com a una declaració institucional. 

El contingut de la Declaració institucional aprovada per unanimitat, és el següent: 
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1.  Ratificar  el  compromís  d'aquest  Ajuntament  amb  l’eradicació  i  la  prevenció
de la violència de gènere en totes les seves expressions.

2.  Donar  suport  a  les  iniciatives  de  sensibilització  i  educació  en  igualtat  i
prevenció de la violència posant una atenció especial a la infància, adolescència i joventut.

3. Impulsar la coeducació a les aules, la formació afectiva-sexual i la resolució de conflictes 
com a eines útils per a la prevenció de les violències masclistes.

4.  Instar  el  Govern  d’Espanya,  de  les  Illes  Balears  i  els  diferents  Consells  a  la 
implementació  del  contingut  del  pacte  d'estat  contra  la  violència  de gènere,  així  com a 
accelerar  l'execució  dels  projectes  sostinguts  amb  els  fons  Next
Generation  EU  que  tenen  com  a  objectiu  l'atenció  a  les  dones  víctimes  de  diferents 
expressions de la violència de gènere.

5.  Instar  al  Govern  d’Espanya  a  exigir  el  compliment  de  les  plataformes
digitals  i  pàgines  webs  que  tenen  continguts  de  pornografia  a  implantar
sistemes  efectius  de  verificació  d’edat  efectius  per  evitar  que  les  persones
menors d’edat puguin accedir a aquests continguts.

6.  Col·laborar  amb  el  teixit  associatiu  que  treballa  per  a  la  igualtat  i  la  lluita
contra la violència de gènere. 

Tretzè.- Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE, en favor de la pròrroga de 
la gratuïtat del transport públic per a l’any 2024.

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu per tal de defensar la moció presentada pel seu grup 
municipal. Segons el regidor del Psoe és una moció molt senzilla i bàsicament el que és 
demana és continuar amb la mesura de gratuïtat del transport públic. Explica que aquesta 
mesura es va adoptar per ajudar a les famílies a reduir els costos derivats de l’augment del 
combustible i del cost de la vida en general. Segons el Sr. Mateu aquesta mesura va suposar 
també incentivar l’ús del transport públic i que ha sigut molt ben acollida i facilitadora de la 
vida  quotidiana  de  les  famílies.  Exposa  que  no  tenen  notícies  sobre  que  passarà  amb 
aquesta qüestió. Demana el suport del regidors. 

La Sra. Elvira Arbona pren la paraula i diu que votaran a favor perquè pensen que és una 
mesura que ha afavorit molt a les famílies i també pel factor mediambiental. 

El  Sr.  Josep  Porcel  diu  que  com  a  Seny  i  Sentit  donaran  suport  a  la  proposta  de  la 
continuïtat de la gratuïtat del transport públic, així com també de la xarxa EMT, sobretot 
per  als  usuaris  de  Sóller.  Exposa  que  també  donaran  suport  al  tercer  punt,  per  seguir 
augmentant les línies i les freqüències, i volen fomentar el seu ús, així com la implantació 
d’estacionaments d’intercanvi intermodal. Diu el Sr. Porcel que estan convençuts que s’ha 
d’apostar pel transport públic, i que prova d’això és que des de Seny varen adreçar un escrit 
a la direcció general de transports per tal de modificar dues línies que afecten a Sóller, la 
204 i  la  303, i  explica que han sol·licitat  que aquesta  línia,  enlloc  d’aturar-se a  Raixa, 
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s’aturi a l’hospital Joan March. Diu que també entenen que s’ha de modificar la 232, que és 
la que cobreix Sóller – Port  i Fornalutx, i que ara mateix es fa des de la comarcal i s’utilitza 
la Ma-10 per Fornalutx i que no arriba al centre donant un perjudici tant als habitants de 
Sóller com de Fornalutx i que també deixa Biniaraix sense cap transport públic. 

El  Sr.  Carlos  Darder  intervé  i  diu  que  segons  la  informació  que  li  ha  arribat  aquesta 
gratuïtat  depèn d’una partida del Govern central  cap al  govern de les Illes Balears.  Per 
aquest motiu es demana poder afegir a la moció demanar al Govern d’Espanya que faci 
front a la partida que té cap al govern balear per a l’any que ve.
El Sr. Mateu diu que es pot afegir, «l’Ajuntament de Sóller insta al Govern d’Espanya a 
mantenir la subvenció de transport públic a les Illes Balears per al 2024.» 

El Sr. Carlos Darder diu que la informació que disposen és que no està previst per el 2024 
fer l’aportació. Diu que en aquest cas si s’afegeix aquesta demanda no tenen inconvenient a 
votar a favor. 

Passats a votació la moció esmenada, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

1. L’Ajuntament de Sóller insta el Govern de les Illes Balears a mantenir la gratuïtat de la 
xarxa de transport públic de l’illa per a l’any 2024.
2.  L’Ajuntament  de  Sóller  sol·licita  al  Govern  de  les  Illes  Balears  que  mantengui  la 
col·laboració amb l’Ajuntament de Palma per tal de mantenir la gratuïtat en la xarxa de 
l’EMT actual, també per a usuaris d’altres targetes de transport com la targeta intermodal.
3.  L’Ajuntament  de  Sóller  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  seguir  treballant  per 
augmentar línies i freqüències, i millorar la qualitat del servei de transport públic.
4. L’Ajuntament de Sóller insta al Govern d’Espanya a mantenir la subvenció de transport 
públic a les Illes Balears per al 2024.

Catorzè.- Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE, per restablir l’autonomia 
municipal i en aplicació del decret 6/2023, de mesures urgents en matèria d’habitatge. 

Intervé el Sr. Mateu i explica que com que s’ha tractat una proposta que acorda la suspensió 
de l’aplicació del Decret Llei 6/2023, retiren el punt. 

Quinzè. Comunicacions oficials 

Es dóna compte de les Juntes de Govern i les Resolucions de batlia des de la darrera sessió
ordinària del ple:

-  Decrets del 1882 de 2023 al Decret 2289 de 2023.
- Juntes de Govern ordinàries de 13, 20 27 de setembre; 4,11, 18 i 25 d’octubre i 2 de 
novembre de 2023. 

Setzè. Precs i preguntes. 
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Obre l’apartat  de precs i  preguntes,  el  Sr. Joan Carles Simó i  demana a la regidora de 
Cultura si podria facilitar les dades de matriculats a l’escola de música i quina diferència hi 
ha amb el nombre de matriculats de l’any passat. 

La Sra. Frau diu que demanarà les dades i les facilitarà.

La  Sra.  Aurora  Torrens  demana  quan es  celebrarà  el  primer  Consell  Escolar  tenint  en 
compte que fa dos mesos que ha començat el curs escolar. 

La Sra. Andrea Pomar respon que en breu rebran la convocatòria per presentar idees. 

Torna a intervenir la Sra. Aurora Torrens de Més per Sóller i demana quan es convocarà la 
Comissió paritària  del Mercat  i  també quan es reunirà la Comissió de Seguiment  de la 
Depuradora i la resta de comissions de seguiment que s’han creat, i que segons la regidora 
no serveixen per res,  perquè no s’omplen de contingut.  Recorda les vegades  que s’han 
convocat les comissions informatives aquesta legislatura  que és una o zero vegades.

El Sr. Aguiló diu que la Comissió informativa de la Depuradora no s’ha convocat perquè 
espera tenir les notícies exactes per poder donar, però no significa que no hi estigui fent 
feina. Recorda que l’Edar de Sóller depèn del Govern. Pel que fa a la terciària, diu que en 
breu s’adquirirà un solar i es convocarà una comissió sobre aquest tema. Pel que fa a la 
Comissió informativa de promoció econòmica i turisme es compromet també a convocar-la 
en breu. 

El Sr. Batle diu que les comissions informatives han de tenir contingut i que es fan quan hi 
ha qualque tema per al ple, però que fer comissions per fer, no té sentit, sobretot pel que fa 
a la comissió informativa d’esports. 

La  Sra.  Laura  Celià  diu  que  al  ple  constitutiu  va  demanar  que  es  fessin  comissions 
informatives, que es dotassin de contingut i que fossin espais de transparència. Entén que 
no fa falta una comissió cada setmana, però que en quatre mesos almenys, alguna s’hauria 
pogut convocar per explicar les intencions de cara a l’any que ve. D’altra banda, en relació 
amb el comentari  del Sr. Porcel a la moció del Psoe en la defensa del transport public, 
demana si es podria incloure dins les reclamacions el tema de que el bus que va a Palma 
passi per Son Espases. Pel que fa a la depuradora, diu que l’anterior legislatura, la del Sr. 
Simarro, l’Ajuntament va assumir  una sèrie de compromisos i que l’enginyer els hi havia 
de passar els plànols del clavegueram per veure a quins carrers s’havien separat les aigües 
pluvials de les residuals. Diu la Sra. Celià que fa molt de mesos i que no han tengut aquesta  
informació  ni  tampoc  sobre  com  està  el  tema  dels  compromisos  que  va  assumir 
l’Ajuntament davant el Govern. Diu que estaria bé que això es reactivàs. 

La Sra. Aurora Torrens, demana si es canviarà el sistema de neteja dels torrents i si es faran 
complir  les  ordenances  sobre  microplàstics  en  relació  amb la  recollida  dels  restes  que 
encara queden de la cursa del darrer cap de setmana. 

El Sr. Carlos Darder diu que l’any passat la conselleria va donar permís per fer una actuació 
amb maquinària a la zona de canyes i que ara enguany pareix no es pot utilitzar. 
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La Sra. Laura Celià diu que si la conselleria va autoritzar una cosa que va en contra del pla  
hidrològic,  molt  malament.   D’altra banda diu que a les jornades d’estudis locals es va 
exposar una ponència molt interessant sobre la gestió de la vegetació dins dels torrents, i 
diu que es parlava precisament, de com s’ha propagat la canya dins dels torrents i que es 
precisament, a partir de ficar màquines dins dels torrents. 

Pren la paraula la Sra. Antònia Frau per informar que són 106 els matriculats enguany a 
l’escola de música. 

La  Sra.  Andrea  Pomar  diu  que  s’ha  mantingut  el  nombre  d’alumnat  respecte  de  l’any 
anterior, el que suposa segons la regidora, que les famílies segueixen apostant per l’escola 
municipal.

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i demana per la gent gran de Sóller perquè se’ls hi ha  
tancat l’accés per les obres i per l’aparcament que tenien habitualment. Demana si hi ha una 
alternativa almenys per a l’accés. 

El Sr. Batle diu que l’empresa constructora va tancar l’espai pel tema de les obres. Segons 
el Batle tenen un accés acotat però diu que ara mateix no poden aparcar per un tema del pla 
de seguretat  i  que  òbviament  s’han queixat.  Explica  que se lis  han  donat  una sèrie  de 
targetes per poder aparcar. Diu que han insistit o intentat solventar aquest tema però que els 
tècnics, per tema de seguretat han posat pegues. 

El Sr. Jaume Mateu trasllada una petició que se li ha fet de si poden revisar les comportes  
del carrer de Cetre, perquè n’hi ha alguna que fa renou. 

Demana també per una barrera dels estiradors que balla. 

El Sr.  Carlos Darder  diu que és cert,  i  que també han demanat  que quedi el  perímetre 
totalment tancat i explica que ha demanat un pressupost per dur aquesta actuació endavant. 

El Sr. Mateu demana pel manteniment del parc Agility, destinat als cans.

El Sr. Carlos Darder diu que hi ha molt de problemes d’incivisme i que des de Governació 
s’està mirant de quina manera en aquestes zones conflictives es podrien posar càmeres. 

Demana el Sr. Mateu per l’Infante Lois i pel projecte de reforma, que no s’ha sabut res més. 
Considera el portaveu del Psoe que es fan apedaçaments però que pareix no hi ha un pla 
clar sobre que es farà amb aquest espai. 

Respon el Sr. Batle que s’han reunit amb la plataforma i que alguna de les seves peticions 
són fàcils de solucionar, i que fan feina amb aquest tema. 

El Sr. Jaume Mateu demana si hi ha cap previsió en relació amb el Pla de Mobilitat. 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 7

2G
X2

R
JL

9A
7T

YM
4X

R
5X

D
A5

3D
M

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 2

1 
de

 2
3 



El Sr. Porcel respon que a la comissió informativa es va explicar a on anava inclòs el pla de 
mobilitat,  que estava inclòs a les zones de baixes emissions. Diu que la seva àrea no té 
partida i que ara per ara, la font d’ingressos seria la provinent de les subvencions. Explica 
que està  a punt  de resoldre’s  una convocatòria  de subvencions  i  que pareix  que els  hi 
arribarà subvenció, i que entre les actuacions d’aquesta subvenció està contemplat el Pla de 
Mobilitat.   Explica que tan aviat  que es rebi la subvenció es convocarà la corresponent 
comissió informativa. 

El Batle President torna a intervenir i en relació a la pregunta anterior, li diu al Sr. Mateu 
que els cap de setmana quan no es fa feina a l’obra, si que podran entrar a dins l’espai.

La Sra. Laura Celià diu una de les coses que havien quedat pendent de la subvenció a la que 
s’ha referit el Sr. Porcel, es si s’havia acceptat el canvi d’actuació, perquè en un primer 
moment el projecte inicial preveia 240.000 euros per al vial de Can Pitrera. Demana si s’ha 
acceptat aquest canvi.

Segons el Sr. Porcel s’ha acceptat aquest canvi i explica que varen tenir una reunió amb el 
director  general  de  recursos  hídrics,  per  poder  fer  certes  actuacions  a  la  zona  de  la 
Torrentera i diu que això facilitaria la mobilitat en aquella zona. Exposa el regidor que se lis 
va contestar que s’estudiarien la seva proposta i considera que aliviaria molt tot el tema del 
transit a Isabel II. 

La Sra. Sandra Montaner demana per les màquines de Son Angelats i diu que fa estona que 
es va prometre que es canviarien. 

El Sr. Juan A. Lorente diu que al romanent s’ha previst una partida per adquirir les noves 
màquines i que ara s’està fent el concurs per escollir l’empresa. 

La Sra. Mar Castañer li diu a la Sra. Sandra Montaner que li passarà les fotografies dels 
tallers de rosaris que es varen fer. 

La Sra. Llum Castañer intervé i   diu que dins del projecte dels patis  oberts s’ha inclòs 
incentivar els jocs populars i els de tota la vida. 

Quan són les 14:25 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 

Miquel Nadal Vaquer                                                                           Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                    Davant meu 
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                                                 la secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària  de dia 10 de gener de 2024 i s’aprova per 

La secretària

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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